

COLLÈGE
DE FRANCE
— 1530 —

Frantz GRENET
CHAIRE HISTOIRE ET CULTURES
DE L'ASIE CENTRALE PRÉISLAMIQUE



Sogdiana

State of the art and research in progress

École Normale
Supérieure

2-3 July
2025

WORKSHOP

Sogdiana

State of the art and research in progress

Le colloque se tiendra les mardi 2 et mercredi 3 juillet 2025 à L'ENS, amphithéâtre Jean Jaurès (entrée par le 28 rue Lhomond, 75005 Paris).

En collaboration avec : Collège de France, Fondation Hugo, Institute for the Study of the Ancient Worlds New-York University, P.Y. and Kinmay W. Tang Center for Silk Road Studies.

This conference is intended as a second part of the conference «Reconstructing Sogdiana. Discoveries and historical narratives» which was held on 11-12 April 2025 at the Tang Center for Silk Road Studies (UC Berkeley), in partnership with the Collège de France and the Institute for the Study of the Ancient World (New York University). The aim is to produce an up-to-date and chronologically balanced survey of the numerous new documents, archaeological operations and correlated problematics, which shed light on the history of Sogdiana (the ancient country of Samarkand and Bukhara, the node of the Silk Roads), between the Late Bronze Age (beginning c. 1500 BCE) and the pre-Mongol Islamic period (prior to 1220 CE).

Ce colloque est prévu comme la seconde partie du colloque «Reconstruire la Sogdiane. Découvertes et narrations historiques» qui s'est tenu les 11-12 avril 2025 au Tang Center for Silk Road Studies (UC Berkeley), en partenariat avec le Collège de France et l'Institut pour l'Étude du Monde Ancien (Université de New York). Il vise à produire un bilan à jour et chronologiquement équilibré des nombreux nouveaux documents, opérations archéologiques et problématiques corrélées, qui mettent en lumière l'histoire de la région de Sogdiane (l'ancien pays de Samarkand et Boukhara, nœud des Routes de la Soie), entre l'Âge du Bronze final (commençant vers 1500 av. n.è.) et l'Islam pré-mongol (avant 1200).

Image : tête de figurine en terre cuite,
Bukhara, 3^{ème} siècle de n-è
© UzAmEB



La Fondation Hugot
du Collège de France
— 1979 —



P.Y. and Kinmay W.
**Tang Center for
Silk Road Studies**
University of California, Berkeley